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je dán řetězcem sídel: Gdaňsk – Var-
šava – Lodž – Čenstochová – Katovice 
– Ostrava – Přerov (Olomouc) – Zlín 
(Brno) – Hodonín – Břeclav – Vídeň 
(Bratislava) – Štýrský Hradec – Ma-
ribor – Lublaň – Terst, přičemž Ost-
rava, ostravská aglomerace a Morav-
skoslezský kraj se skutečně nacházejí 
v jeho středu. Koridor je orientován se-
verojižním směrem. Specifi ckými pro-
blémy se zde přitom jeví širší souvis-
losti prostorů Přerov – Olomouc, Zlín 
– Brno, ale především Vídeň – Brati-
slava a v ose koridoru pak Ostrava – 
Katovice jako jeho nejsilněji zalidněné 
části. Je zřejmé, že Ostrava jako seve-
romoravská regionální metropole a do-
minantní centrum rozsáhlé aglomerace 
má šanci růst do podoby významného 
středoevropského velkoměsta. Vzhle-
dem k situaci po druhé světové válce 

má zmiňovaný sídelní koridor stále 
ještě potenciální rozvojový charakter, 
jeho pozitiva jsou ale dnes do značné 
míry evidentní. Bylo by tudíž výraznou 
chybou nepodílet se na podpoře a pří-
pravě tohoto vývoje a na možnosti jej 
pozitivně ovlivňovat. 

Závěr – Možné aktivity a iniciativy

Jako vhodný nástroj podpory, přípravy 
a možnosti ovlivňovat vývoj v korido-
ru Moravská brána se jeví ustavení stá-
lé mezinárodní konference, jejíž zákla-
dy byly položeny letošním seminářem. 
Předmětem stálé Mezinárodní kon-
ference Moravská brána by v tomto 
případě měl být rozvoj zmíněného se-
verojižního hospodářského a sídelního 
koridoru. Účastníky mezinárodní kon-

ference by zřejmě byli reprezentanti 
významných střediskových měst, která 
jsou v sídelním a hospodářském korido-
ru Moravská brána situována, ale také 
představitelé regionů a států, jimiž kori-
dor prochází. Jednalo by se samozřejmě 
především o představitele veřejné sprá-
vy, ale i vysokých škol, výzkumných 
a vědeckých institucí a neziskových 
organizací zaměřených na rozvojové 
problémy evropského osídlení. Rozho-
dující přínos by představovaly impulsy 
a iniciativy ve prospěch řešení hospo-
dářských a sociálních problémů jednot-
livých států a regionů, jimiž hospodář-
ský a sídelní koridor prochází, ale také 
klíčových střediskových měst uvnitř 
koridoru. Stálá konference by mohla 
významně přispět k rozhodnému a soci-
álnímu posílení celého prostoru střední 
Evropy jako součásti Evropské unie. 

prof. Ing. Vítězslav Kuta, CSc.

Podzimní konference Asociace pro ur-
banismus a územní plánování ČR se 
konala ve dnech 6. a 7. října 2016 v are-
álu nově opraveného gotického hradu 
v Litoměřicích. Tématem konference 
byla přestavba a regenerace území.

Konference proběhla pod záštitou minis-
tryně pro místní rozvoj Ing. Karly Šlech-
tové, hejtmana Ústeckého kraje Oldřicha 
Bubeníčka, starosty města Litoměřice 
Mgr. Ladislava Chlupáče a České komo-
ry architektů.

Ing. arch. Diana Juračková představi-
la Ústecký kraj s jeho krásami i územ-
ními specifi ky a problémy. Jedním 
z největších problémů v tomto území 
je nedokončená dálnice D8 vedoucí 
přes CHKO České středohoří, spoju-

jící Prahu a Drážďany přes Lovosice 
a Ústí nad Labem.

Město Litoměřice bylo představeno 
jako moderní město otevřené lidem. 
Koncepce rozvoje území je zde ve-
dena městským architektem docen-
tem Janem Mužíkem, který s městem 
spolupracuje už od roku 1992. Díky 
stabilnímu vedení a podpoře projektů 
ze strany města byla v Litoměřicích 
úspěšně proměněna většina veřejných 
prostor v historickém jádru, bulvár 
Na Valech, parkány, Střelecký ostrov; 
nově byl založen park Václava Havla 
v bývalé ploše pivovaru. V roce 2015 
byl obnoven a nově otevřen městský 
park Jiráskovy sady. Projekt byl sou-
částí grantové výzvy Nadace Proměny 
v rámci programu Parky, autorem ar-
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chitektonického řešení je Ing. Zdeněk 
Sendler. Mezi aktuální projekty v Li-
toměřicích patří konverze kasáren pod 
Radobýlem, kde by měla vzniknout 
nová obytná čtvrť.

V bloku zahraničních zkušeností vy-
stoupil Bohumil Kováč s případový-
mi studiemi ze Slovenska a Christian 
Hollnick s regenerací sídlišť v němec-
kém Sasku.

Ing. arch. Jiří Kugl ve svém příspěvku 
o konverzi železničních ploch shrnul 
specifi ka těchto ploch, včetně možné-
ho řešení do budoucna. V rámci revita-
lizace území lze tyto plochy využívat 
například jako cyklostezky nebo šla-
pací dráhy, které jsou velmi atraktiv-
ní i díky svému geniu loci. Revitalizo-
vaná nádraží dávají impuls pro rozvoj 
celého území, proto mnohonásobného 
zhodnocení nemovitostí v okolí želez-
niční dráhy lze dosáhnout revitalizací 
ploch na park (viz například New York 
– The High Line); nevyužité nádraž-
ní budovy lze využívat ke komerčním 
účelům (obchody, banky, kulturní vy-
žití), neboť se tyto budovy často na-
cházejí v samém centru města v dobré 
dostupnosti pro obyvatele. 

Druhý den konference byl věnován na-
příklad konverzi území po těžbě hnědého 
uhlí a štěrkopísků, nebo konverzi země-
dělské krajiny. Přednášky byly ukonče-
ny příspěvkem docenta Jiřího Kupky, 
který se věnoval komponovaným a his-
torickým krajinám ve 21. století. Do-
cent Kupka připomněl, že krajina je kul-
turní hodnotou a měla by být sledována 
v územně analytických podkladech.

Odpoledne bylo věnováno odborné ex-
kurzi po městě. Účastníci konference 
si mohli vybrat ze čtyř tras: trasy umě-
ní, trasy zeleně, turistické trasy a trasy 
krajiny. Pestrost tras svědčí o tom, že 
město Litoměřice nabízí svým obča-
nům i návštěvníkům mnoho kulturních 
a estetických zážitků, ale také odpoči-
nek a relaxaci v parkových plochách. 

Ing. arch. Zuzana Gajdíková
Ústav územního rozvoje

Ministerstvo pro místní rozvoj pořádalo 
dne 11. května 2016 v Olomouci kon-
ferenci „Výzkumné projekty v regio-
nálním rozvoji“, která je každoročním 
představením výzkumných projektů 
v oblasti působnosti MMR realizova-
ných v rámci výzkumných programů 
BETA a OMEGA za podpory Techno-
logické agentury ČR. Ústředními té-
maty konference byly aktuální novinky 
v oblasti regionálního rozvoje, územ-
ních plánů, bytové politiky a cestovní-

KONFERENCE „VÝZKUMNÉ PROJEKTY V REGIONÁLNÍM ROZVOJI“

ho ruchu, dále sociální a ekonomické 
aspekty regionální rozvoje, a rovněž 
podpora zpracování certifi kovaných 
metodik MMR. 

Konferenci zahájil zástupce Ministerstva 
pro místní rozvoj Ing. Josef Vlk, CSc. 
a člen předsednictva Technologické 
agentury ČR Miroslav Janeček, který 
seznámil s programy TAČR, zejména 
programy BETA a OMEGA, které zahr-
nují projekty s tematikou gesce MMR. 

Konference proběhla ve třech odbor-
ných blocích. První blok byl věnován 
novinkám strategických přístupů v re-
gionálním rozvoji. Přednesené pro-
jekty mají svým řešením napomoci 
rozvoji obcí, měst a regionů obecně 
i v konkrétních příkladech a v přes-
hraničním kontextu. 

V prvním bloku zazněly prezentace vý-
zkumných projektů programu BETA, 
s nimiž vystoupili zástupci vysokých 


